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PROTOKÓŁ NR XV/25 
z sesji Rady Gminy Markowa 
z dnia 16 kwietnia 2025 roku  

 
Sesja odbyła się w Urzędzie Gminy Markowa i  trwała od godz. 900  do godziny 1000. 
Obrady sesji otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Gminy Markowa – Mariusz 
Kluz. Na wstępie powitał radnych oraz zaproszonych gości. W posiedzeniu wzięli 
udział radni Rady Gminy Markowa zgodnie z listą obecności, stanowiącą załącznik 
Nr 1 do protokołu. Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 2 do 
niniejszego protokołu.  
Przewodniczący na podstawie listy obecności stwierdził, że obrady są prawomocne. 
Następnie zapytał, czy ktoś z obecnych ma uwagi, bądź uzupełnienia do porządku 
obrad.  
 
Porządek obrad, wyglądał następująco: 
 
1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Ślubowanie radnej, wybranej w wyborach uzupełniających do Rady Gminy 

Markowa.  
3. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania składów osobowych 

stałych komisji Rady Gminy Markowa w kadencji 2024 – 2029. 
4. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2025 rok.  
5. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy 

Markowa na lata 2025 – 2036. 
6. Podjęcie uchwały o zamiarze utworzenia Izby Pamięci w budynku Domu 

Ludowego w Markowej.  
7. Przedstawienie oceny zasobów pomocy społecznej w Gminie Markowa za 2024 

rok.  
8. Przedstawienie sprawozdania z działalności międzysesyjnej Wójta Gminy 

Markowa.  
9. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji Rady Gminy.  
10. Sprawy różne.  
11. Zamknięcie obrad. 
 
Kolejno Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem porządku 
obrad sesji.  
Wyniki głosowania: 13 – za, 0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny, 1 – nie 
brał udziału w głosowaniu.  
Porządek obrad został przyjęty.  
 
Następnie przystąpiono do realizacji porządku obrad sesji. 
 
 
Ad. 2. Ślubowanie radnej, wybranej w wyborach uzupełniających do Rady 
Gminy Markowa. 
 
Przewodniczący Rady Gminy odczytał postanowienie Nr 793/2024 Komisarza 
Wyborczego w Rzeszowie I z dnia 30 grudnia 2024 roku w sprawie stwierdzenia 
wygaśnięcia mandatu radnego Rady Gminy Markowa. Poinformował również, że 
mając na uwadze powyższe Wojewoda Podkarpacki Zarządzeniem Nr 2/25 z dnia  
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7 stycznia 2025 r. zarządził przeprowadzenie wyborów uzupełniających do Rady 
Gminy Markowa w okręgu wyborczym nr 3. Datę wyborów uzupełniających 
wyznaczono na 23 marca 2025 roku.  
 
Kolejno Pani Agata Żmuda – Przewodnicząca Gminnej Komisji Wyborczej  
w Markowej odczytała protokół z wyborów uzupełniających do Rady Gminy Markowa 
z dnia 23 marca 2023 roku i przekazała Pani Teresie Szpytma zaświadczenie 
stwierdzające wybór radnej Rady Gminy Markowa.  
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy Markowa poinformował, że zgodnie z art. 
23a ustawy o samorządzie gminnym sprawowanie mandatu radnego rozpoczyna się 
od momentu złożenia ślubowania. Radni, którzy uzyskali mandat w czasie trwania 
kadencji składają ślubowanie na pierwszej sesji, na której są obecni. Mając na 
uwadze powyższe, poprosił wszystkich o powstanie i odczytał rotę ślubowania: 
„Wierny Konstytucji i prawu Rzeczypospolitej Polskiej, ślubuję uroczyście 
obowiązki radnego sprawować godnie, rzetelnie i uczciwie, mając na względzie 
dobro mojej gminy i jej mieszkańców”.  
 
Teresa Szpytma odpowiedziała: „Ślubuję”.  
 
Po złożonym ślubowaniu Przewodniczący Rady Gminy pogratulował nowej radnej 
objęcia mandatu i życzył owocnej pracy.  
 
 
Ad. 3. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania składów 
osobowych stałych komisji Rady Gminy Markowa w kadencji 2024 – 2029. 
 
Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że propozycja jest taka, aby nowa radna 
objęła miejsce po byłym radnym i aby była członkiem Komisji Spraw Społecznych. 
Kolejno zapytał, czy są inne propozycje w tej kwestii. W związku z ich brakiem, 
Przewodniczący odczytał projekt uchwały i zarządził głosowanie nad jej przyjęciem.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr XV/92/25 w sprawie powołania 
składów osobowych stałych komisji Rady Gminy Markowa w kadencji  
2024 – 2029.   
Wyniki głosowania:  14 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  1 – nieobecny. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 4. Podjęcie uchwały w sprawie zmian budżetu Gminy Markowa na 2025 rok. 
 
Zdzisława Pawłowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
Opinia Komisji Spraw Społecznych jest pozytywna wraz z autopoprawkami. 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa jest pozytywna wraz  
z autopoprawkami. 
Opinia Komisji Rewizyjnej jest pozytywna wraz z autopoprawkami. 
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Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji. Z powodu braku pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały wraz z autopoprawkami.   
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr XV/93/25 w sprawie zmian budżetu 
Gminy Markowa na 2025 rok.  
Wyniki głosowania:  14 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  1 – nieobecny. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 4 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 5. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej 
Gminy Markowa na lata 2025 – 2036.  
 
Zdzisława Pawłowska – przedstawiła projekt uchwały. 
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
Opinia Komisji Spraw Społecznych jest pozytywna. 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa jest pozytywna. 
Opinia Komisji Rewizyjnej jest pozytywna. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji. Z powodu braku pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały.  
 
Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr XV/94/25 w sprawie zmiany 
wieloletniej prognozy finansowej Gminy Markowa na lata 2025 – 2036.  
Wyniki głosowania:  14 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  1 – nieobecny. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 5 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 6. Podjęcie uchwały o zamiarze utworzenia Izby Pamięci w budynku Domu 
Ludowego w Markowej. 
 
Maria Tabin - Matusz – przedstawiła projekt uchwały wraz z uzasadnieniem.  
 
W następnej kolejności zostały odczytane opinie poszczególnych Komisji Rady 
Gminy Markowa.  
Opinia Komisji Spraw Społecznych jest pozytywna. 
Opinia Komisji Gospodarki Wiejskiej i Rolnictwa jest pozytywna. 
Opinia Komisji Rewizyjnej jest pozytywna. 
 
Następnie Przewodniczący Rady Gminy otworzył dyskusję nad tym punktem 
porządku obrad sesji. Z powodu braku pytań, dyskusja została zamknięta  
i Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad przyjęciem przedłożonego 
projektu uchwały.  
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Rada Gminy Markowa przyjęła uchwałę Nr XV/95/25 o zamiarze utworzenia Izby 
Pamięci w budynku Domu Ludowego w Markowej. 
Wyniki głosowania:  14 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się,  1 – nieobecny. 
Uchwała ta stanowi załącznik Nr 6 do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad. 7. Przedstawienie oceny zasobów pomocy społecznej w Gminie Markowa 
za 2024 rok. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa poprosił o przedstawienie oceny zasobów 
pomocy społecznej Panią Agnieszkę Szylar – Kierownik GOPS w Markowej. 
 
Agnieszka Szylar – przedstawiła ocenę zasobów pomocy społecznej w Gminie 
Markowa za 2024 rok.  
 
Kolejno Przewodniczący Rady Gminy Markowa otworzył dyskusję nad tym punktem, 
porządku obrad sesji. W związku z brakiem pytań dyskusja została zamknięta.  
 
Rada Gminy Markowa udzieliła rekomendacji przedstawionej ocenie zasobów 
pomocy społecznej w Gminie Markowa za 2024 rok.  
Ocena ta stanowi załącznik Nr 7 do niniejszego protokołu.  
 
Po wyczerpaniu tego punktu porządku obrad sesji Przewodniczący Rady Gminy 
zamknął go i przeszedł do omawiania kolejnego. 
 
 
Ad. 8. Przedstawienie sprawozdania z działalności międzysesyjnej Wójta 
Gminy Markowa. 
 
Wójt Gminy – przedstawił sprawozdanie z działalności międzysesyjnej. 
Sprawozdanie to stanowi załącznik Nr 8 do niniejszego protokołu.  
Janusz Szylar – nawiązując do Orlika, byłby za tym,  żeby w weekendy był on 
otwarty, aby młodzież miała gdzie się podziać.  
Wójt Gminy – jeżeli jest taka sugestia, to jak najbardziej. Poszukamy tych środków 
na to, żeby to było otwarte. Widzimy taką potrzebę, ponieważ młodzież zgłasza, żeby 
to było również czynne w soboty i w niedziele.  
W związku z brakiem dalszych pytań, Przewodniczący zamknął ten punkt i przeszedł 
do omawiania kolejnego.  
 
 
Ad. 9. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji Rady Gminy. 
 
W związku z brakiem uwag, Przewodniczący Rady Gminy Markowa zarządził 
głosowanie nad przyjęciem protokołu Nr XIV/25 z sesji z dnia 20 marca 2025 roku.  
Wyniki głosowania:  14 – za,  0 – przeciw, 0 – wstrzymało się, 1 – nieobecny.  
Protokół Nr XIV/25 z sesji z dnia 20 marca 2025 roku został przyjęty.  
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Ad. 10. Sprawy różne. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Markowa otworzył ten punkt porządku obrad  
i poprosił o zadawanie pytań. 
Mariusz Kluz – przypomniał o obowiązku złożenia oświadczeń majątkowych do dnia 
30.04.2025 r. według stanu na dzień 31.12.2024 r.  
Wójt Gminy – odnośnie Orlika, rozumie, że mają wyszacować środki i zabezpieczyć 
ich, aby Orlik w sobotę i w niedzielę funkcjonował.  
Mariusz Kluz – sądzi, że radni wyrażają decyzje jednogłośnie o tym, żeby weekendy 
były zabezpieczone, jeśli są oczywiście chętni. Jeśli frekwencja by nie dopisywała, 
wówczas będziemy rozważać, czy kontynuować to, czy nie. Jednak na chwilę 
obecną poprosił, żeby zabezpieczyć środki również na weekendy.  
Wójt Gminy – na poprzedniej sesji był Burmistrz Miasta i Gminy Jawornik Polski 
odnośnie przyłącza wody. Poinformował, że nie jest na to potrzebna uchwała Rady 
Gminy, w związku z tym przygotowujemy porozumienie, aby były robione prace 
budowalne i aby dostarczyć im tą wodę na zalanie tego wodociągu. Powiedział 
również o wniosku odnośnie wilków na terenie gminy. Wniosek dotyczy miejscowości 
Markowa. Jeden z mieszkańców przedstawił taki wniosek z podpisami mieszkańców 
miejscowości Markowa. Zaproponował taką rzecz, jak zakup opaski i założenia jej dla 
jednego wilka, żeby monitorować jak się wataha przemieszcza po terenie 
miejscowości. Kwestia jest taka, że tą opaskę monitorowałby pracownik SGGW  
w Warszawie, który się zajmuje wilkami między innymi. Kosztem gminy było by 
uśpienie wilka oraz zakup opaski, której zakup wynosi 8.000,- zł. To nie gwarantuje 
niczego. Jak można było zauważyć dostaliśmy zgodę na odstraszanie wilków.  
W piątek na spotkaniu w Ustrzykach Dolnych wypowiadał się Dyrektor z RDOŚ  
z Rzeszowa na temat zwierząt chronionych. Oni w tej chwili będą zakładać takie 
obroże dla niedźwiedzi w Bieszczadach, ponieważ mają z tym duży kłopot. 
Natomiast ze zgodą na odstrzał jest duży problem, ze względu na to, że wydaje to 
Dyrektor Generalny. O ile Dyrektor Regionalny byłby skłonny do wydawania takich 
decyzji, ale nie ma takich uprawnień, to Dyrektor Generalny nie jest skłonny do 
wydawania zgód na odstrzał. Widzimy jak Jawornik długo z tym walczy i dostał zgodę 
tylko na jednego wilka. Tutaj rozmawiając z mieszkańcem, który jest mocno 
zorientowany w temacie, twierdzi on, że jeżeli by nastąpił taki monitoring stada  
i wykazano by, że całe stado chodzi między domami, zagraża tym ludziom, to być 
może Generalny Dyrektor wydałby zgodę na likwidację całego stada. Jednak 
pewności takiej nie ma. Kwestia dyskusyjna, czy w to iść, czy na razie iść zwykłym 
tokiem, czyli na razie odstraszanie. A jak to nie pomoże, to zawnioskujemy  
o odławianie i odstrzał, bo innej drogi nie ma. W dniu wczorajszym była wiadomość, 
że dwa wilki zaatakowały człowieka. Nie wie, czy się nad tym pochylą, czy nie, ale 
sytuacja w całym województwie jest coraz bardziej napięta w związku z wilkami.  
Paweł Kisała – rozumie, że żadne gminy do tej pory nie prowadziły takiego 
monitoringu i bylibyśmy pierwszą gminą, która by tego próbowała. Czy to już miało 
miejsce i się udało.  
Wójt Gminy – podobno Iwonicz Zdrój zaczyna to wdrażać, ale musimy zadzwonić  
i się dowiedzieć, na jakim oni są etapie. Byli podobno tym zaineresowani, ale na 
terenie Polski nie.  
Paweł Kisała – naukowiec by to monitorował i robił by to nieodpłatnie. Rozumie, że 
dla niego to by była praca naukowa.  
Wójt Gminy – żeby była jasność, nie ma pewności, że taką zgodę dostaniemy. Lobby 
jest w tej chili pro ekologiczne tak mocne, że te odstrzały są wstrzymywane. Mieliśmy 
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spotkanie w piątek w Ustrzykach Dolnych odnośnie ochrony środowiska, ale 
wszystkie działania są w kierunku ochrony. Leśnicy się też wypowiadali, że jest 
ograniczenie wycinki, na szczęście naszych terenów w większości to nie dotyczy.  
Mariusz Kluz – czyli podsumowując, założenie obroży do nadzorowania 
przemieszczania się tej watahy, nie jest procedurą do dostania pozwolenia na 
odstrzał, czy odłowienie tych wilków, tylko po prostu jest sugestia, że będzie to 
wykorzystywane i monitorowane, a do wiadomości podawane na pewno  
z opóźnieniem.  
Wójt Gminy – tutaj byłby by twarde dowody, że chodzą pomiędzy tymi domami, ale 
też nie wiemy, czy one tak chodzą. Tutaj nie ma pewności, że ta opaska wykaże, że 
te wilki są zagrożeniem, ani pewności, że Dyrektor Generalny wyda takie zezwolenie 
na odstrzał. Na pewno by pomogło, ale pewności nie ma. To co widzi w Jaworniku, 
tam są watahy po 10 wilków i więcej, a zgoda jest na jednego wilka. 
Paweł Kisała – zapytał, ile my mamy takich watah na naszym terenie i w jakim 
obrębie taka wataha się przemieszcza. Jedna wataha nie jest tylko na terenie naszej 
gminy, tylko ten zasięg jest większy. Kwestia jest tego, że jeżeli byśmy szli w tą 
stronę, to może trzeba dogadać się z Jawornikiem i podzielić się kosztami tej opaski. 
Wszytko jest do przemyślenia. My nie musimy tego sami robić. Jeżeli byśmy się 
złączyli z innymi gminami, to koszty by spadły.  
Wójt Gminy – biorąc pod uwagę ilość watah, to jedną opaską się za bardzo nie 
podzielimy. Te wilki, które chodzą po Markowej, to jest inne stado, które chodzi po 
Husowie i Tarnawce. Większy problem jest na pewno w Tarnawce i w Husowie niż  
w Markowej. To są wilki z reguły na terenie pól w Markowej. Pozostawi to do 
przemyślenia, a na następnej sesji wrócą do dyskusji. Rozeznają co Iwonicz z tym 
robi i jaka jest ścieżka. Na pewno też chciałby się udać do Dyrektora RDOŚ  
i porozmawiać z nim na ten temat. Ponadto poinformował, że są w Markowej 
prowadzone 2 zbiórki na pogorzelców i zachęcał mieszkańców do wsparcia. Złożył 
również wszystkim serdeczne życzenia świąteczne, dużo zdrowia, rodzinnej 
atmosfery i spokojnych, zdrowych świąt.   
Mariusz Kluz – zapytał, kto będzie chodził za zbiórką.  
Wójt Gminy – odpowiedział, że zbiórki są zarejestrowane oficjalnie, ponadto są 
puszki do których się wrzuca datek.  
Mariusz Kluz – w imieniu Rady Gminy jak i własnym, złożył najserdeczniejsze 
życzenia mieszkańcom Gminy Markowa, pracownikom Urzędu Gminy na czele  
z Panem Wójtem. Zdrowych, wesołych, spokojnych świąt wielkanocnych w gronie 
rodziny i najbliższych i błogosławieństwa od Zmartwychwstałego Chrystusa na każdy 
dzień.  
W związku z brakiem dalszych zgłoszeń w dyskusji Przewodniczący zamknął go  
i przeszedł do realizacji kolejnego.  
 
 
Ad. 11. Zamknięcie obrad. 
 
Mariusz Kluz – Przewodniczący Rady Gminy po wyczerpaniu porządku obrad, 
zamknął obrady XV Sesji Rady Gminy Markowa i podziękował obecnym za przybycie 
i aktywny udział w obradach. 
 
Na tym protokół zakończono i podpisano. 
Protokół sporządziła:  


